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Nazml KOZAK 
Saffet Yatağan, doğma büyüme

.
_lstanbui iU:l i lk ve orta öğrenimini Istanbul'da tamamlamış; ancak çoğunluk onu 

Kapadakyalı san ır. Yöreyle bütünleşmi{olriıas� Kapadokya'n ın  kültürünü, tarihini çok iyi özümsernesi ve yöredeki 
değerleri Kapadokya'da yaşayan çoğu kişiden daha fazla sahiplenmesi bizde

-
bu kanıyı  uyand ı ran en büyük et�en



olsa gerek . . .  20 yı l ı  aşan bir süre Kapadokya'da yaşamış olan Saffet Yatağan, y
-
ükseköğrenimini izleyen y ı llarda turiznıin 

çeşitli alanlarında yönetici yardımcısı, otel müdürü ve işletmed olarak Kapadokya'da çalışmış . . .  
Saffet Yatağan ortaöğrenimin i  izleyen y ı llarda, 1 962-1 963 y ı l ı nda, o zamanki ad ıyla Turizm ve Tan ıtma 

Bakanl ığ ı'ndan kazand ığı  yurtdış ı  bursu ile Belçika'da turizm işletmeciliği ve otelcilik alanında öğrenim görmüş. Kendi 
deyimi i le bu alanda öğrenim görmüşler içinde ilk onbeşe g irenlerden . • .  1 966 yı l ında yurda döndükten sonra çalışma 
yaşamına turizm alan ında faaliyet gösteren özel bir şirkette başlayan Yatağan, çeşitl i konaklama işletmelerinde 
departman yöneticiliği ve otel müdürlüğü yapt ıktan sonra 1 970'Ii y ı lların başından itibaren kendi işin i  kurarak turizm 
işletmeciliği yapmaya başlamış. Daha sonraları restaurant, disketek işletmeciliği ve halıcıl ık gibi tu rizmin diğer alanlarında 
da faaliyetler içine giren Yatağan, bir süre sonra halıcı l ık işlerin i  tasfiye etmiş. Bu tasfiyenin nedenini  şöyle anlatıyor; 
"Artık hal ı  satmak bana şeref kazand ı rm ıyordu ,  sadece para kazandırmaya başiamıştı .Bir  zamanlar 
'Hallfl aldim, çok teşekkOr ederim, dosttarim da beğendl hallfl' d iye mektu plar a l ırken, fiyat lar  
yükse ld ikçe, komisyonlar artt ıkça, arac ı lar ço(lald ıkça ; 'HirSlZIIk yapmaktan utanmwor musun ? '  
d iye mektu plar a lmaya başladı(l ımdan d o layı halıcı l ı(lı  bıraktım ... " 

Son yı l lara değin Kapadokya yöresinde turizm işletmeciliği faaliyetlerini sürdüren Yatağan, bugün  art ık bir ikisi 
dışında işlerini tasfiye etmiş durumda. Eskiden, bir y ı l ın  yaklaş ık tümünü Kapadokya'da geçirirken, işlerini tasfiye 
ettikten sonra bir ay bile kalm ıyor art ık . . .  Bunun nedeni olarak ise, son yı l larda turizm işletmeciliği alan ında yaşanan 
kaosu gösteriyor. Ve ekliyor; "Kapadokya'da otelcil ik yapman ın rantabl olduğuna Inanm ıyorum ...  " B u  
olumsuzluğa en büyük etkinin, seyahat acentalarinin turizm yapmak yerine halı satışı  i le gelir elde etm e  isteklerinden 
kaynaklandığ ın ı  söylüyor. Saffet Yatağan işletmedlik alanındaki olumsuz koşulların ortadan kalkması d urumunda 
yeniden Kapadokya'ya dönerek turizm işletmeciliği yapmak istiyor . . .  

Ankara'da yaşıyor Saffet Yatağan, Beysukent'teki evinde . . .  Evi ve b ir  m üze g ibi donattığı y ine Beysukent'te 
kurulu turistik eşya dükkanı buram buram Kapadokya havası ,  Kapadokya kültürü kokuyor . . .  Hele bir müze gibi donattığı  
ve Cumartesi gün leri çok sesli müzik konserlerinin düzenlendiği turistik eşya dükkanı ,  Saffet Yatağan'ın turizme ve 
Kapadokya'ya bakışını daha iyi açıklıyor . . .  



ANATOLIA: Saym Yatağan, uzun y1/lardJr turizm 
alanmda çaflşworsunuz. Turizmi de çok seviyorsunuz, 
severek yap1yorsunuz bu işi. Sizi turizmci olmaya iten ne
denler var mwd1? Varsa, bu nedenler nelerdir? 

YATAGAN: Meslek olarak epey eskiden beri se
viyordum olayı .  Tahsilim s ırasında bir burs kazand ım.  Ve 
burs sayesinde de, o zamanlar, 1 962, 1 963 senesinde 
yeni bir meslek olan turizm alan ına g irdim.  Belçika'da 
turizim eğitimi yapt ım i yapt ım.  Belçika'ya gitmemin sebep
lerinden en büyüğü, liseyi yabancı bir mektepte okumam, 
köklü bir Fransızca bilmem ve Ingil izce bilmem ... Bunun 
sayesinde de bu bursu kazanmamdı. Dönüp geldiğimde, 
Turizm Bakanlığ ı'na karşı çalışma zorunlu luğu m vard ı .  Fa
kat özel sektöre geçince, özel sektör bunu ödedi ,  ve 
bende kend imi  otelci l iğin içinde buldum. O zamandan 
beri devam ediyorum. 

ANATOLIA: Başlang1çta . . .  
YATAGAN: Şöyle söyl iyeyim size, başlang ıçta bir 

merak, bir yeni bir meslek ve bir sevgi.. . 
ANATOLIA: Ülkemizde ilk turizm eğitimi alanlar

dansmlz . . .  
YATAGAN: Eğitilm iş turizmci olarak ilk onbeşe 

girerim. 
ANATOLIA: Başlangiçta bir başkasmm yanmda 

ça/1şarak turizme girdiniz ... 
YATAGAN: Tabi. . .  TUSAN'Iarda başlad ım.  TU

SAN şirket inde başlad ı m .  Işletmed olarak değ i l  de, 
işletme vekili olarak . . .  lık başladığı  mda, merkez rezervas
yon müdürü olarak başlad ım.  O zaman TUSAN'Iar onbir 
oteldi .  Bunların yeni bir yöntemle merkezden rezerve 
etme yöntemini buldum. Genç bir insandım ama, birtakım 
görgü lerimizi Türkiye'de turizme aşı lad ım.  Eskiden her 
otele telefon edilerek dolduruluyordu otel. Bir seyahat 
acentası her otelin rezervasyonuna telefon ediyordu, tek 
tek dolduruyordu. Bunları ben, bir sene sonrası için, diye
lim ki nisan ayı ndan şubat ayına kadar merkezde topla
mayı öngördüm. Mevcut sene deği l  de müstakil sene re
zervasyonu için. Bugünkü sevgi l i  dostlar ımızın kurduğu o 
rabant g ibi birşey ama, bir sene sonrası için,  günü  
gününe değ il .  Bu merkezi rezervasyon müdürlüğünden 
başlad ım. Sonra da bazı otellerde müdürlük yaptım, son
radan da otel kiralayarak otel işletmedlik alanına atıldı m. 

A N AT O L l A :  Samyorum siz restourant da 
kiralayarak iş/ettiniz ...  

YATAGAN : Tabi. . .  Restarant da işletiyorum.  Şu 
an da disketek de işletiyorum. Halen de elimde bir disko
tek var. 

ANATOLIA: Saym Yatağan, uzun y1llar, ülkemizin 
doğal ve tarihi kal1tlan bakimmdan oldukça ayncaflk/1 bir 
yöresi olan Kapadokya 'da, başta otelcilik olmak üzere, tu
rizmin diğer alanlannda da işletmeci/ik yaptm1z. Bize 
söyler misiniz, Kapadokya turizminin arz kaynaklan neler
dir? Turist neyi görmeyegelir Kapadokya 'ya? .. 

YATAGAN: Kapadokya turizmi hakikatan çok en
teresand ı r; al ış ı lmışın d ışında birşey satar. Türkiye deni-

ANATOLlA 

l ince senelerdir güneş-kum-deniz sattık. Şimdi onları da 
kirlettik, bakalım ne satacağ ız bilemiyorum . . .  Ama Kapa
dokya alayında, Kapadokya bir kültü r satıyor, bir doğa 
satıyor; ve bu doğanın yan ında örf, anane ve gelenek 
satıyor. Bunları açıklarsam size ; doğa dediğ im iz an da 
dü nya harikas ı ,  yani dünyan ı n  herhang i bir yerinde 
olmayan bir görüntü var Kapadokya'da ... Bu görüntüyü, 
klasik bir turda hissedersiniz, görürsünüz, farkedersin iz . . .  
Ama bu klasik turun dışına çıkarsanız. Kapadokya'da yani 
mehtapda dolaşı rsan ız, normal turistlerin gezmediği vadi
leri gezersiniz, böyle bir olayın dünya üzerinde olmadığı  
kan ısına varı rsın ız. Zaten kanısına varman ıza gerek yok, 
bu böyledir, yani dünyan ın pek çok yerinin jeologları itiraf 
ediyor. Yani,  biz bunu satıyoruz. Bunun yan ında kültür 
satıyoruz. Bu kültür de, tipik m isalleri var elim izde, kiliseler 
var, manastırlar var; bir tarih satıyoruz orada . . .  Kapadok
ya'da yaşam, bir kültür olayın ın sonucu çıkmış bir olaydır. 
Üçüncü olarak, şu ana kadar belki duymadığ ımız bir olay 
örf, anane ve gelenek satıyoruz. Bu Türk köylüsünün 
hala eşek arabasıyla g itmesini ,  yeld irme dediği beyaz 
örtüyü takmasın ı ,  kadın çal ış ı rken kocasına üzümlü öğle 
yemeği getürmesini, üzümleri kurulmasın ı ,  kayısı ları ku
rutması ,  kabak çekirdeği yapması . . .  Bunların hep bir tu
rizm olarak kullan ı lması olay ı .  . .  Bağ bozumları .. . Bunlar 
güzel şeyler. Biz bunları satıyorduk Kapadokya'da. 

ANATOLIA: Kapadokya turizminin sayd1ğm1z bu 
arz kaynaktan, sizin turizme başladiğmiZ y11farda nas1fd1 ? 
Şimdi nas1l? Değişimin yönü ne? 

YATAGAN : Şu an da gelişim, turizmin  para ka
zanması yönünde çok ileri bir noktaya gelm iş vaziyette. 
Yani tu rizm sektörünün para kazand ığ ın ı  h issediyorsu
nuz. Ama bu; bir, doğayı bozuyor, bunun faturası olarak; 
iki , kültür kaynakları nı  bozuyor. Kiliseler gibi mesela. Üç 
örf, anane ve adeteleri ortadan kald ı rı lmış vaziyette. Artık, 
kapıdan geçen turist karı- kocayı avlusundan içeriye 
çağ ıran bir kad ı n ,  ona içerideki ha l ı s ın ı  satmayı  
düşündüğünden çağ ırıyor. 

ANA TOLIA: Ticari nitelikte tümüyle art1k . . .  
YATAGAN: Yani ona bir kahve ikram edip, eskisi 

gibi sohbet edip, ona gelinl ik kız ın ın  çağizlerini gösterip, 
meraktan böyle şaşırtmaktan mutlu olan kadı n  tipi kaybol
du art ık Kapadokya'da . . .  

ANATOLIA: Bu değişim ne zaman h1zfand1 ? So
mut bir tarihi var m1? 

V ATAGAN: Değişim, tam tarih verabiiirim size, 
değişim 1 980 ile beraber başladı ... 

A N ATOLIA:  1980 y!lmdan sonra oluşan bu 
değişim sonucu, d1ş ülkelerden gelen turistlerin profille
rinde değişmeler oldu mu? Daha önce kimler geliyordu, 
şimdi kimler geliyor Kapadokya 'ya ? .. 

V A  T A  G A N :  Geçen lerdeki  toplant ı d a  da 
söyledim, UNESCO ile yapt ığ ımız "Kapadokya'nı n  Koru
ma, Geliştirme ve Tanıtması Workshop'unda da söyledim: 
Türkiye'ye gelen turist bence şu an Kapadokya kiliseleri
nin gezmeye layık insanlar değil. Hak kazanmış insanlar 
değil. Kültür yönünden yani.. . 

ANATOLIA: Kültürel yönden düşük insanlar ge-



liyor ...  
YATAGAN:  Evet. . .  Kültürel yönden çok düşük 

insanlar . . .  
ANA TOLIA : Yeni gelenler, eskiden gelenlere 

göire daha m1 az kültürlü insanlar? 
YATAGAN: Evet ama bu dünyan ın  her yerindeki 

turizmde böyle olur. Milletlerden önce maceraperestler 
gelir. Ondan snop entellektüel ve kültürlü insanlar gelir. 
Şu an mesela Fransız piyasası ndan tam sona yak ı n  
müşteri geliyor. 

ANATOLIA: Daha sonra kimler gelebilir? 
YATAGAN:  Daha sonra bir müddet modadan 

kalkar olay. Yeniden değişim olabil ir. 
ANATOLIA: Moda olur ... 
YATAGAN: Tabi. . .  Şu an mesela, otelierin ve ser

visin gel işmesi, yeniden kü ltürlü, snop ve entellektüel 
kişilerin yeniden gelmesine neden olabilir. 

ANATOLIA: Efendim, bu günlerde çok tartiŞilan 
bir konu var: Kapadokya 'da arz-talep dengesizliği ve bu
nun ortaya ç1kard1ğ1 sorunlar ...  Deniliyor ki , gereğinden 
fazla yatak yapiidi, ve bundan dolayi bu durum ortaya ç1kt1. 
Sizce Kapadokya 'da yaşanan sorun nedir? Ve bu sorun 
nereden kaynaklanmaktadir? 

YATAGAN: Olay şu; biliyorsunuz Türkiye'de bu 
yaln ız Kapadokya'da değil bütün Türkiye çapı nda, 
teşvikler ile yatır ı mcılara çok cazip şartlar verildi. Hatta 
"vergini devlete yatı racağ ına, git o yatıracağın  vergi ile te
sis yap, ben sana bunun karşısında teşvik iade edeyim" 
diye bir sistem bile geldi adeta. Otomatikman geldi. Legal 
bir geliş değil .  Söylendiğine göre gazetelerden, pek çok 
"kara para" aklanmak için bu sanayiye aktı .  Birden pazar
layamayacağ ım ız  m iktarda yatağ ımız  oldu. Yani ,  bu de
mektir ki, sizin kasabada beş bin kişi oturuyor, orada iki 
tane küçük mağazanız var, kumaş satan mağazanız var. 
Bu kumaş mağazanız kasabaya yetiyor. Bazen de eksik 
kalıyor, kumaş yetiştiremiyorsunuz. Bunu göz önüne ala
rak kasabanıza el l i  misl i yahutta yirmi m isli bir kumaş 
mağazası sokuyorsunuz o kasabaya kumaş satmak için ... 

ANA TOLIA: Sorun bu . . .  
YATAGAN: Evet, sorun bu . . .  Yani pazarlamak 

için böylesine yatağ ı ,  ne taşımacıl ığ ımız hazır, ne dış ne iç 
taşımacı l ığ ımız bu kadar yatağa hazır değil. Tan ıtmanız 
haz ı r  deği l .  Yüzbin yatağ ı !an ıtıyorsunuz, fakat bugün 
belgeli ve belgesiz, hatta müstakbel belge alacakları da 
koyarsak yarım milyonun üzerinde yatağımız var. 

ANATOLIA: Kapadokya 'da durum bundan farkli 
fTII? 

ANATOLlA 

Türkiye'de bu yalnız Kapadokya'da değil bütün 
Türkiye çapında. teşvikler ile yatınmcılara çok cazip 
şartlar verildi. Hatta "vergini devlete yatıracağına. 
git o yatıracağı.n vergi ile tesis yap, .ben sana bunun 
karşısında teşvik iade edeyim" diye bir sistem bile 
geldi adeta. Otomatikman geldi. Legal bir geliş değil. 
Söylendiğine göre gazete lerden, pek çok 'kara para" 
aklanmak için bu sanayiye aktı. 



bir olay. 
ANATOLJA: Bunun nedenleri var mıdır? 
Y A TA C A N :  Bunun nedenleri var . . .  Bunun 

nedenleri b i r  an ewel Kapadokya'yı gösterip, hal ıcıya 
sokup çıkart ı p, bir an evvel Kapadokya'dan 
uzaklaştırmaktır. Ve bir tura turist olarak iştirak edin, ve 
rehber arkadaşım ız ın  anlaktıklarını dinleyin, ağlars ın ız. 

ANATOLIA: Niçin ? 
YATACAN: "Kapadokya bu kadar" diyor. "Ne var" 

diyor. "Hepsini gördünüz" diyor. "Dağ taş ... Bu kadar" 
diyor. "Bu dağların arkası biter" diyor . . .  

ANATOUA: Bu anlattıklarmızın bir sonucu olarak, 
rehberierin mesleklerini ger�i gibi yapmadıkları ortaya 
atılabilir mi? 

YA TA CAN:  Hayır  . . .  Nitelikten falan değil. Bu, 
başka birşey. Bunun hal çaresi var? Gayet doğal, ben size 
anlatayım: Bunu söylemem, birtakım kişileri kıracak ama, 
gayet basit, Kademe Kanunu'nda var. Kademe Kanunu 
diyor ki, yurtdışına çıkarken, yabancılar aldıklarından prim 
alırlar. Yani, bildiğimiz Avrupadaki 'Export Price'. Yani 
bundan ötürü siz ne söylerseniz söyleyin. Uçak 
koltuklarını ilan edersiniz, acentaları broşürler bastı rmaya 
mecbur edersiniz, Türkiye'den ald ığ ın ız deri, kuyum, 
kilimi çıkışta gösteriyorsunuz, "faturanın %20'ini iade 
ediyorum• dediğiniz zaman, -bunların hepsi birbirine 
bağlıdır- otomatikman hal olur. Ve kanun mevcuttur, 
kullanıisı n yeter . . .  

AMATOLIA: Yine Kapadokya konusuna gelmek 
istiyorum. Son yıllarda Kapadokya'ya da hızlı bir bozulma 
yaşanıyor. Bu konuda bilgi verir misiniz? · YATACAN: Ne yönden bozulma? Çok bozulma 
var çünkü. Hangisini soruyorsunuz? 

ANATOLIA : Tarihsel ve doğal alanlardaki ve 
yapılardaki bozulmalar söz konusu. Orn�in kilise/er, peri 
bacaları hızla bozuluyor. Ayrıca, görüntüyü bozan 
yapılaşmalar da söz konusu ... 

YATACAN: Baştan kiliseleri ele alal ım:  Kiliseler, 
öylesine narin yapılar ki, bu kiliseler hiçbir zaman içine 
onbin kişi, yüzbin kişi, yirmibin kişi girsin diye yapı lmış 
kiliseler değil. Yani bu ki  liseler, hiçbir zaman, Avrupa'daki 
o büyük kadhedraller değil... Bunlar küçücük, minnacık 
ve çok hassastırlar. Yani, bu kilise yapılırken içine papaz 
girecek, o serinliğin içinde dini kültürünü yapacak, birkaç 
tane talebeye ders verecek . . .  Bu mahaller, onun için 
yapılmış. Ama şu an günde, diyelim ki, yirmibin yatak varsa 
Kapadokya'da, Ağustos ayın ın  onbeşinde her taraf 
doluysa, yani Ağustos ayının onaltısında yirmibin kişi girip 
çıkacaktır kiJiselere en az ... 

ANATOLIA: Yerli turistleri saymazsak .. . 
YATACAN: Evet, yerlileri saymazsak . . .  Şimdi 

bunun bir nefes erozyon� var fresklere. . .  Bunun bir 
sürtünme erozyonu var fresklere ... Ses erozyonu var. 
.Tıtreşim, konuşma sesleri.. :  

ANATOUA: Fotoğraf makinasının etkisi var ... 
YATACAN: Flaş kullan ılmıyor. Mümkün olduğu 

kadar az flaş kullanılıyor içeride ... Bekçiler ö(jrendi artık. 
Tab! bekçi o lm ayan yerlerde kul lan ıyor · sevgi l i  

ANATOLlA 

dostlarımız . . .  Bir yazma·çime erozyonu var. Bir bayram 
günlerinden sonra görüyorsunuz, olmadık yerlerde 
olmad ık pislikler var. Bayağı bir tuvalet g ibi kullanma 
erozyonu var . . .  Bunun karşısında UNESCQ toplantısında 
benim bir teklifim oldu. Pek çok kişi, bilhassa Avrupa'dan 
gelen birkaç davetli zevkle kabul ettiler ama, bazı 
dostlarımız biraz ters buldu. Dünya'da örnekleri var. 
Döklack M�arası Fransa'da ... Orijinalini buldular, o kadar 
çok hücum oldu ki, o frestorik mağaraya girmeye 'stop' 
dediler, kapattılar. Yan ına bir sahtesine kazdılar. "Buyrun 
arasını  gezin" dediler. Yani bundan şu doğuyor; benim 
elimde orjinal kiliseler var. diyelim ki 20 tane. 375'ini 
birden gezmiyoruz zaten. Çoğunu da gezmiyoruz 
zaten ... Çoğu da gezilemeyecek vaziyette; tahrip olmuş, 
yıkılm ış . . .  Tabi, çok güzelleri de onlara kapatır ım. Yani, 
yedi kilise bugün yetiyor bir turiste gezdiği zaman. Bu 
kiliselerin orijinallerini alalım, diyelim ki, Elmalı Kilise, Tokalı 
Kilise ... Bunların orijinallerini kapatal ım, kapatalım derken 
duvar örelim demiyorum. Bir özel müsade ile gezilsin, 
Yani bir araştırma olayı, o araştı ran olayı ile bir güzel adam 
gelsin, gezsin. Ona da, hatta özel kıyafetler g iydirel im; 
mikrop saçmas ı n  çünkü. . .  Freskler m ikroptan da 
etkileniyor. Ve diyelim k i ,  "dünya mirası olan bu kiliseleri 
koruyoruz, bay lar. Bunlara artık her kapıdan giren mektep 
talebesine, yahutta içeride sevgilisi şarkı söylemeye 
niyetlenan adamlara gezdirmeye niyetim yok! . ." Ama 
istiyorlarsa aynısını burada, dört-beş ayrı bir yerde olsun, 
trafik s ıkışmas ın.  D iyeceksiniz ki, "nası l  kazacağız 
bunları?" Gayet basit. Bugün öyle ustalar var ki, getirin 
adamı "bak şu kil iseyi görüyor musun? Bana bunun 
aynısını kaz . .  ."deyin, üç-dört ayda kazarlar size ... 

A N A T O L I A :  .Türkiye'de böyle ustalar var 
diyorsunuz ... 

Y A TA C A N : Rahat. . .  Aramad ı ğ ı n  kadar . . .  
Ortahisar ve civarında, biliyorsunuz bütün o kuzucuları 
filan kazıyorlar. Bu adamlar da sanatkar. Koca kubbeyi 
oturtuyor, ve çökmüyor kubbe. Kuzucu restoranların ı  
yerli adamlar boyuyor, papaz boyarnıyar ki . . .  Yani, 
istedikten sonra yapabilirsiniz, hatta büyük bir para da 
değil... Peki nas ı l  boyayacağız? Şimdi diyelim ki , Elmal ı 
Kilise'yi misal olarak vereceksin, yarışma açacaksın dünya 
içinde. Onlara imkan verirsin; yatma, yeme-içme imkanı 
vereceksin belediye olarak. Ürgüp Belediyesi yedi tane 
sahte kilise yaptıracak. Ve orij inaller kapanacak. Tabi, 
bunu söyleyince pek çok dostum, "biz memlekete bir 
adamı zorla getiriyoruz zaten, bir de ona sahte kilise 
göstermek şimdilik biraz erken• dediler. BQn de •şu an 
erken ama, yarın da çok geç olacak" dedim... � 

A NA TOLIA :  Kapadoky a 'nın turizm master 
gelişim planı var mı? 

YATACAN : Var ... 
ANATOLIA: Bu plana uyuluyor mu ? 
Y A  T A (;  A N :  Tü rkiye'de pek çok yer  

Kapadokya'dan fazla bozuldu. Dikkat ederseniz sahiller 
olsun, Pamukkale olsun, pek çok turizm potansiyeli olan 
yer ler  Kapadoky a'da n  • •e rbat o ld u .  Neden 
Kapadokya'dan berbat oldu? Çünkü Kapadokya'da 



iyi-kötü, eksik-gedik bir 1 976 senesinde yapı lmış bir 
master plan vard ı .  Bu sayede, doğa, insan eliyle çok az 
tahrip edildi. Çok sert çıktığım, sivri çıktığım noktalar var 
muhakkak ki, ama gene de tümünü göz önüne alırsanız, 
bu master plan ı n  büyük yard ımı  vard ı r  bu bölgenin 
doğas ı n ı n  koru nması nda. Ayrıca, enterasand ı r, 
Kapadokya'da doğa doğayı korumuştur. Bu nasıl oluyor? 
Eğer doğa Kapadokya'ya çok iyi yeraltı suları vermiş 
olsayd ı,  Kapadokya'da şu an, Zelve'de, Görerne'de her 
tarafta otel görürdünüz. Ama, doğa doğayı koruyup bu 
yörelere iyi, kuwetli ve satıhlı olan a� suları vermemiştir. 

ANATOLIA: Su olmadiğ i için de ... 
Y A  T A  (a A  N : Su olmad ığ ı  için de tesis 

yapılamamıştır. Çok enterasan bir olaydır  bu. Çok iyi 
biliyorum, firman ın da adını  biliyorum, şimdi söylemeye 
gerek yok. 1 966 senesi nde, biliyorsunuz, Paris 
Motel'den aşağ ı in, sağda Kayak Kamping, onun 
karşısında Frankl ı  Manastırı vard ır çukurda. O manastırıo 
üstündeki araziye onbir katlı, şimdi Pamucak'ta yapılan 
Zigurat gibi merdiven bir otel, o tip bir otel yapıl ıyordu 
yirmi dönüm bir araziye. Orahisar Be lediyesi'nden 
alınm ıştı . . .  Ve 1 966 senesinde ben de geneacik bir 
insand ı m .  Olayı öğ rendim. Ben tahsile g itmeden 
Kapadokya'yı görmüş ve çok sevmiştim. Kapadokya'nın 
benim otelci olmama çok tesisi vardı r. Ve otel nasıl 
yapılmadı biliyor musunuz? Orada su yoktur da ondan. Ve 
Ortahisar'ın  suyu da yeterli değildi ona verecek . . .  O otel 
projesi yarım kaldı .  Yoksa o otel yapı lmıştı. Ve orası 
aşağ ıya kadar merdiven g ibi otel ler olacaktı .  Ne 
görecektiniz bilmiyorum . . .  

ANATOLIA: Kapadokya 'da yapilan doğal ve tarihi 
değerlerin tahribinde belediyelerin etkisi var m1d1r? 

YATA(aA N :  Tabi... Hele şu son hükümetimiz; 
şehir planı yapma-değiştirme yetkisi verdi biliyorsunuz . . .  
Sayın Taşçıoğlu zamanında, sonradan dokuz yörede 
belediyelerin şehir plan ını  değiştirme olayı. O d·evrede 
çok büyük hatalar yapıldı . . .  Aşırı hatalar yapıldı. Ve neyse 
ki gene her aksiyenun karşısında bir kanal var Türkiye'de. 
Anıtlar Yüksek Kurulu diye bir olay var ki, Kapadokya 
Yöresi'ne çok hassas, takdir etmek lazım. Hassas olduğu 
halde bu hatalar oluyor, bir de hassas olmasaydı, ne 
olurdu? Gerisini siz düşünün . . .  

A N A T O L I A :  K apadokya 'da gerek turizm 
işletmeciliği yapanlarm gerekse orada yaşam sürdüren 
ha/km bilinç düzeyinin bozu/maya etkisi olmuş mudur? 

Y A  T A (;  A N :  Bi l inç düzeyi derken, şöyle 
söyleyeyim; belki adam büyük bir ün iversiteden, YaJe 
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üniversitesi'nden mezundur. Kapadokya'da otelci l ik 
yapıyor. Ama bu demek deği ld ir ki Kapadokya'yı 
anl ıyordur.Kapadokya apayrı bir olay. Her zaman 
söyled iğ im şey şudur: Orada çalışan arkadaşlara, 
müdüründen tutun, patronuna, şef garsonundan tutun 
komisine, "biz bir malı satıyoruz. bu mal ın adı da 
Kapadokya, lütfen hiç olmazsa ezberleyin." Biraz ewelki 
kumaş espirisini vereyim size: Dükkan ındaki mevcut olan 
kumaşın kalitesini bilmeyen bir tezgahtar düşünün. 
Inan ıyor musunuz, o tezgahtar iş yapabilir mi? 
Giriyorsunuz dükkanına "ben keten kumaş istiyorum• 
diyorsun. Tezgahtar "keten kumaş nasıl olur, biz de var 
mı?" diye soruyorsa, o dükkan çalışır mı?  .. Kapadokya 
olayını  da böyle düşünün. Kapadokya'ya geldiği zaman 
bir turist, sokakdaki adama "bilmem ne kilisesi nerede" 
deyince, •yav bu kilise neredeymiş" diye soran sokaktaki 
adamı bırak, bir otel müdürü var ise eğer; utanı lacak bir 
olaydır  bu . . .  Yani bütün kiliselerio adın ı  ezbere bilmesin 
ama, hiç olmazsa bir tarihi yeri doğru olarak değil, kısaca 
bir merkezi yerleşme noktalarını,  kısaca örfünü, adetini, 
k ısaca bazı hikayelerini enterasan bir animasyon 
yapabilecek kadar baz bilgiye sahip olması değil, köklü 
bilgiye sahip olmasın ı  isterim iyi bir rehber kadar ... Çünkü 
rehberierin hepsinin de bildiğini zannetmiyorum. 

ANATOLIA: Geçen aylarda Kapadokya Turistik 
Işletmeciler Derneği bir basm bildirisi yaym/ad1 . Bu 
bildiride, Kapadokya 'nm tarihsel ve doğal kaflt olduğu ve 
bizden sonraki kuŞaklara bozulmadan bJrakJimasJ 
gerektiği vurgulamyor. Bu bildiriden yola Çikarak 
Kapadokya 'da faal iyet gösteren turizm işletmecilerinin 
bilinçlenmeye başladiğini söyleyebilir miyiz? 

YATA(aAN: Hayır . . .  Söyleyemeyiz, çünkü şu an 
servis yönünden hiçbir hizmet vermeyip, sadece fiyat 
yönünden para kazanmaya çalışan bir takım adamların yeri 
Kapadokya. . .  Herhangi bir hizmette değişiklik yok, 
herhangi bir i lave yok; gerileme var, ama fiyatlarda, 
seyahat acentelerinin oyuncağ ı vaziyette. Belki siz de 
biliyorsunuz, şu an tam zamanı,  biraz turist geliyor, 
acentelerin kazanma olayı, açıyor telefonu -hangi acente 
diye sormayın  bana- olay olmuş, istersam ismini de 
veririm !.. Adam Jeleton ediyor, "gruplar başladı .  ama, 
pazarlayamıyorum senin oteli bu fiyata• diyor. Çünkü, 
•senin çarşaflar eski" diyor. "Yahu çarşafları geçen hafta 
aldım• diyorsun. "Ama ne yapalım?" diyor, aklına geliyor 
öyle bir şey . . .  "Ne yapacağ ız?" diyorsun,  "Bizim 
anlaştığımız fiyat var ya, ·hani 40.000 TL adam başına, onu 
sen 34.000 Tl'ye in_" diyor. "Bu gelenleri nerede 

Kapadokya yöresine eskiden turist geliyordu. ve pek 
çok imkanlarla temas ettiğimizde bir daha . 
geleceğini, hatta çok daha geleceğini, yöreyi çok 
sevdiğini, doyamadığı.m söylerlerdi. Şu an ise, gelen 
turistlerin gene aynı temaslarda verdiği cevapta, 'bu 
kadamuş bir daha belki gel�" laftydı. Bu, korkunç 
bir olay. Bu halcikaten üzücü bir olay. 

-. 



yat ıracaksın?" diyorsun, yanda bir otel var abi, üstelik de 
otuza veriyor, üstel ikte senden de iyi" diyor . . .  

ANATOLIA: Otel ile acente/er arasmda yap1/an 
anlaşmalar yasalarm güvencesi altmda değil mi? 

YATAGAN:  Hayır  . . .  H iç bir yasal niteliği yok . . .  
Çünkü, b i r  sonraki sene yine o adamla karşı laşacaksın. 
leraya verin, dava edin, bir sonraki sene hiç vermeyecektir 
size . . .  

ANATOLIA: Kapadokya 'da acentalarca oynanan 
bir oyun var diyorsunuz . . .  

YATAGAN: Kesinl ikle! . .  Bütün Türkiye'de, yalnız 
Kapadokya'da değil. . .  Seyahat acentaların ı n  tamamıyle 
kuklasısınız şu an . . .  

ANA TO LIA:  Türkiye'deki yatak artiŞI seyahat 
acentalarmm işine yaradi ... 

YATAGAN: Tabi . . .  Artış onların işine geldi .  Fakat 
şu an onların işinde, bir müddet sonra olay değ işecek. 
Nas ı l  değişecek onu da anlatayım: Biz, otelierin karşıs ına 
senelerdir yabancı sermaye çıkar değil mi? Sheraton var, 
Hilton var, lntercontiental var, Etap'lar var, ş imdi Robinson 
var . . .  Bir y ığ ın  yeni yat ır ımlar var; Alman, Ingi liz ... Bütün 
yat ı r ımlar otelierin karşısında . . .  Seyahat acentası çok 
rahatt ı ,  fakat ağ ı r  bir baskı i le seyahat acentaları, tur 
operatörler i  şube açmaya başlad ı .  Bir TU I ,  b i r  
Nechermann şubeler açıyor, ortaklıklar kuruyor, buradan 
işi organize etmeye başlıyor . . .  Bu durumda ne olacak? 
Aradaki katalizör seyahat acentasına ihtiyaç kalmayacak. 
Diyelim ki TUI gelecek otele, "ben senle bir anlaşma 
yapıyorum•  diyecek, o an laşmay ı yapacak. Seyahat 
acentas ı n ı  devreden çıkaracak. Sen o nun la  aracı 
komisyon u  vermeden an laşma yapıyorsun,  bunun 
teh likesi yok m u ?  Var  . . .  TUI'de yar ın  öbürg ü n  "özür  
d i l e r i m ,  ben senden b ı kt ı m ,  büt ü n  m üşte r i m i  
Kabakubana'ya götürecem" diyecek. Gel meyecek . . .  Yani 
turizm olay ında pazarlama devaml ı  bir risk, devamlı bir 
korku olayıdır  rezervasyon; h içbir zaman rezervasyanun 
garanti diyemezsin . .. 

A N A T O L I A :  Türkiye 'de turizm işletmeleri 
arasindaki ilişkileri düzenleyen yasalar var m1? 

YATAGAN:  Var . . .  Turizm I lişkiler Kanunu var. 
Il işkiler Kanunu,  Turizm Bakanl ığ ı ,  TURSAB, Otelciler 
Birl iği'ni organ ize eder. Nası l  rezervasyon yapı lacağ ı ,  
nelere sad ı k  kalı nacağ ı ,  nas ı l  ödemeler yapı lacağ ı ,  
ödemelere kaç g ü n  vade kon ulacağ ı ,  bütün  hepsi 
kanuna bağ lanm ışt ı r. Ama, daha bir tek maddesinin 
uyguland ığ ın ı  görmedim. Kesin likle 'orman kan unu', ve 
seyahat acentasının dediği uygulanır. Hele ödemeler içler 
acıs ıd ı r  Türkiye'de . . .  Seyahat acentası i le çal ışmak 
istemeyen yüzlerce otel vardır. "Boş kalayım ne olursun, 
ama şu acentalar i le çalışmayayım• diyecek yüz tane otel 
ismi sayabiiirim size şu anda. Hele Kapadokya'da, şu an 
hepsin i  sayabil i rim ,  belki Dedeman d ış ında hepsin i  
sayabilirim . . .  Ödemelerden boğulmuş, kasaba, bakkala, 
manava para ödeyebi lmek için banka kredisi kullanan, 
fakat seyahat acentalarında banka kredilerinden elli misli 
alacağı olan ... 

ANATOLIA: Elbette ki bu durum, işletmeciliği ve 
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verilen servisin kalitesini düşürmektedir . . .  
YATAGAN: lnanmayacağ ın kadar!. .  
ANATOLIA: Otelin yildiZinin pek anlam/ katmwor 

öyleyse . . .  
YATAGAN: Turistten nefret ettiriyor insanı !. .  
ANATOLI A :  B u  olumsuz koşulfar sonucu, bu 

alanda çaf1şmay1 birakan işletmeci ve yatmmc1/ar oluyor 
mu? 

YATAGAN: Karşınızda bir tane !.. 
A N A T O L I A :  Saytn Yatağan, Kapadokya 

konusuna yeniden gelmek istiyorum. Amtsa/ yap1far ve 
treskierin ömrünü uzatmak için, daha önce verdiğiniz 
örnekler diŞinda neler yapiiabilir? 

YATAGAN: Bir tane daha kolay yol var, örneğinin 
yapı lması  d ış ı nda,o da tatbik ed i leb i l i r .  Mesela, 
aşağı-yukarı sekiz senedir Karanlık Kilise kapal ı. Kimse de 
Karan l ı k  K i l ise kapalı d iye Kapadokya'dan mutsuz 
ayr ı lm ıyor. Yani o bir sebep değ i l .  "Belki hal ıdan 
doland ır ı ld ım· diye mutsuz ayrı l ıyor da, "Karanl ık Kil ise'yi 
görmedim, niye görmedim" diyene hiç rastlamadım ben . . .  
Yan i ,  Karanl ık Kil ise olsa da olur, olmasa da . . .  Tokal ı 
Kil ise'yi çok kişi gezmiyor. Kimse de şikayet etmiyor, olsa 
da o lmasa da ... Iki-üç kil ise gösterd iğinde demin de 
söyled im,  kültür seviyeleri düşük yeterli oluyor. Biraz 
daha bu işi alal ım,  sıraya koyal ım.  On kil isenin her gün 
üçer tanesini gösterel im. Yani üç gün de b i r  yirmibin kişi 
girsin .  Bir bu olabi l ir. Hepsini zaten çoğu gazrnek 
istemiyor sıcaktan. Bir de kalabalık, itiş-t ık ış . . .  Açal ım,  
bütün gün saatlerine bölsün rehber arkadaşlar; halıcıları 
da organize etsinler. Hangi saatte halıcıya gideciğim,  
hangi saatte Görerne'ye gideceğim diye b ir  rezervasyon 
yapsınlar. Herkes yerini zamanın ı  ayırtsın, halıcıda ayırt ı r  
gibi . . .  Görerne kiliselerinde de ayırtsın saatini. Olay böyle 
oynanıyor; ona dokuz ki l isemi birden açmayay ım,  üç 
kilisemi açayım, onları gezsinler, gitsinler . . .  Hiç olmazsa, 
üçte birine düşer ziyan ım deği l  mi? . .  Gayet lojik deği l  mi 
söylediğim? .. 

ANATOLIA: Haki!SifiiZ . . .  
YATAGAN: Erozyonum üçte bire düşer . . . 
A N A T O L I A :  Saytn Yatağan, bir de Peri 

Bacalan'nm y1pranmas1, aşmmas1 olay1 var . . .  
YATAGAN: Onları ayakta tutmak çok zor . .. 
ANATOLIA : Son zamanlaflm m1 yaşfYor Peri 

Ba:;a/an? 
YATAGAN: Hayır yerileri doğuyor. 
ANATOLIA: Ama yeni/erin doğmasi çok uzun bir 

süreçte gerçekleşiyor . . .  
YATAGA N :  Tabi, çok uzun bir süreç, fakat o 

şapkaların da düşmesi oldukça uzun bir süreç. O kadar 
kötümser olmal ıy ım . . .  Yani doğa kendi kendini ayarlıyor. 
Çünkü bi l iyorsunuz,  Peri Sacaları  çok enterasan 
yapı l ım lardır. Diyelim ki bir sat ıh  düşünel im,  burası ,  füfo 
dediğ imiz kalkerli yumuşak bir kum.  Ama sertleşm iş ,  
sıkışmış, yağmurlarla. Üstüne bozat l ı  sert bir taş düşüyor. 
Doğa atıyor, ben koymuyorum.  Dikey yağmur erezyonu 
etraf ından süzülerek taş ın  altındakileri alıyor götürüyor. 
Taş alt ı ndaki toprağı koruyor. Ve böyle tıraş ade ade 



etraf ın ı  boşalt ı l ıyor erezyon senelerce . . .  Taş, yavaş yavaş 
böyle çıkıyor meydana. Bir gün gelecek �u taş düşecek, 
biraz evvel söylediğim g ibi. Taş düşünce bu hemen 
ölecek değildir, belki blokun içinde bir kuvvetli taş daha 
var. Erezyon onu meydana ç ıkarıyor, işte iki-üç bin 
senede o şapka doğuyor. Ne tesadüf ki bloklarda sık sık 
sert taşa rastlan m akla. Bir d� şu var: Kapadokya dünyada 
elli bin senedir var, Kapadokya Kapadokya olarak tan ınail 
ne kadar var? 30-35·sene, o kadar ... Ondan ·ewel "aman 
Ürgüp'ün etrafında kayalar var, hep kara sabana takı l ır, 
adama rahat tarla sürdürmez, gece korkutur insan ı ,  
canavara benzer" d iye bahsedilen bir taş parçası id i .  Yani 
otuz senede moda oldu deği l  mi bu? Belki dünya öyle bir 
hale gelecek yarın,  öbür gün yine onlar taş parçası olarak 
kabul edilecek. Onun için fazla telaşa düşmeyin. 

A N A T  O L  1 A :  San mm Vatikan, Kilise/erin 
korunmasi için bir öneri ortaya att1. 

YATAGAN: Hayır  Valikan'ın yok. U NESCO'nun  
var. Valikan belki yardımcı olacaktır  UNESCO kanalıyla. 

ANATOLIA : Yamlmworsam Vatikan, kilise/erin 
yeniden ibadete aç1lmasm1 istiyordu ... 

Y AT A G AN : Hayır  ... Ki l iseleri i badete açal ım 
olmaz. Çünkü, kiliseler ibadete açı lmaz. Kil iseler o kadar 
küçük ki, hele ordoks ayinleri g ibi çok uzun süren dini  
törenler, bu küçük ki l iselerde olmaz. Valikan'ın böyle 
mantıksız bir g irişimi destekleyeceğini zannetmiyorum.  
Ama büyük bir kilise yapt ı rmayı isteyebilirler. Mesela bir 
Zelve yazısına gelen Katolik ayini, bu rahani alan içinde bir 
kilise yaptıral ım d iyebilirler, ama mevcut kil iselerde ayin 
yaptı rmaya niyetleneceklerini zannetmiyorum. 

ANATOLIA:  Efendim, izin verirseniz yine özel 
sorulara dönmek istiyorum. Öğrendiğimize göre, işlerinizi 
tasfiye etmişsin iz. Bunun bir nedeni var m1? Varsa nedir? 

YATAGAN : Var . . .  Nedeni biraz önce söylediğim 
olay ,  ödemeler dengesinde çok zor durum lara 
düşürüldüm. Ikincisi, biliyorsunuz benim bölgede arazim 
filan var, bayağ ı köklü bir işletmeciyim,  çok geniş arazim 
var bölgede, turizm yat ır ımiarına birinci derecede müsait 
olan ve Turizm Bakanlığı tarafından turizm merkezi tayin 
edilmiş alan ın  içinde. Fakat senelerdir bu araziye yatır ım 
yapamad ı m .  Sebebi de, yat ı r ım yapan bir otel in i lk  
senelerinin sırası nda taksit borçlarını  ödemek, bu otele 
büyük bir yıkıcı zorluk, yani turizm le turizm geliri ödenmez 
gibi bir inanç var benim içimde ki, bu da çıkıyor yavaş 
yavaş ... 

ANA TOLIA: Son zamanlarda ortaya ç1kwor ...  
YATAGAN: Son zamanlarda su üstüne çıkıyor. 
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Demek ki dediğ im doğruymuş. . .  O n u n  iç in hep 
kiralayarak işletmedlik yapmayı yeğ tuttum. Sat ın  alarak, 
inşaa ederek değil. Şu an da ne kiracı, ne yatırımcı olarak 
Kapadokya'da yat ı r ı m  yapman ın  rantabl olduğuna 
inanm ıyoru m. N eden? An latay ı m :  B i l iyorsunuz bir 
zamanlar, 1 974-1 975 senesinde K ıbrıs Harbi'den sonra 
Petrol Krizi oldu .  Bu devreye kadar et in  kilosu 1 97 1  
senesinde sekiz l i rayd ı .  Sekiz l i raya ald ı ğ ı m ız dana 
etinden çıkarttığ ımız ikiyüz graml ık bir bifteği 20-22 l iraya 
sat ıyorduk. Yani aşağ ı yukarı üç misl ine b ir  fiyata 
sat ıyorduk.  Hesap meydanda. Şu an 20.000 l i raya 
alıyoruz dana etinin kilosunu, yani 60.000 liraya satmamız 
lazım. Satabilir miyim? 

ANATOLIA: Çok zor . . .  
YATAGAN: Çok zor deği l ,  imkansız . . .  Gülerler 

adama yani. Çünkü alışgücü insanların çok azaldı .  
ANA TOLIA: Yurt d1şmdan gelenler de mi? 
YATAGAN: Yurt d ış ından, yurt içinden gelenler, 

60.000 liraya bittek yemez Türkiye'de . . .  
ANATOLIA: Değişim turist profilini de etkiliyor . . .  
YATAGAN: Imkanı yok, tamamıyla cep harçl ığı  

düşmüş vaziyette profi l in. Üstelik seyahat acentalar ın ın 
fiyat baskı s ı devaml ı .  . .  Demek ki şu an 1 976 senesine 
göre, 1 990 senesinde büyük bir fiyat kaybı m var yeme
içmede ... Şu an Kapadokya'daki bütün otel idarecilerine 
sorun, "yeme-içmeden kuruş kazanmıyorum" der. Ne 
kalıyor geriye? Yatak kalıyor para kazanmanız için. Yatak 
da seyahat acentalar ı n ı n  hegemonyas ı nda . . .  Sene 
başında, "yatağ ım yüzbin lira" d iyorsun yarım pansiyon 
olarak "Kaça veriyorsun?"  d iyor.Diyorum örneğ in  
"gruplara 25.000 lira"? "Senin yemeğin 25.000 olmaz" 
diyor. "Yahu sinirlendirme sen nasıl karar verirsin 1 benim 
yemeğim 25 .000 l i ra olmad ığ ı na? Sen m i  a l ıyorsun 
domates i ,  beyaz peynir i ,  ekmeği? . .  "Acenta ben 
satamam" d iyor. "Allah cezan ı  versin" d iyorsun .  Ne 
yapalım, ineceğiz. Kaça? 1 5.000 l iraya. Yatak 75.000 Tl. 
diyorsun kahvaltı ile birlikte. Acenta "satamam çok pahalı" 
diyor. Kısaca 55.000 l i raya ... Yani sizin akşama kadar 
bütün maliyet hesaplar ın ı  çıkartt ığ ın ız hesap, bir an da 
daha geneacik potansiyeli olan bir insan ın ,  b i r  acentan ın ,  
b i r  tur operatörünün emriyle 50.000 liraya düşüyor. Ve 
ben iş imkan ı göremiyorum .  Eğer biraz daha ısrar 
etseyd i m ,  belki  bu g ü ne kadar kazand ı k lar ı m ı  
kaybedecek duruma gelirdim. Ş u  an işiettiğim bir otelim 
var: Arkadaş otel. Ve Arkadaş otel, şu an mal sahibi 
tarafından işletiliyor, ben sadece danışmanl ık ve yol 
gösteriyorum. Şu an kuruş kazandığ ını  zannetmiyorum. 

Ödemeler içler acısı.c:hr Türkiye'de. Seyehat Acentesi 
ile çalışmak istemeyen yüzlerce otel vardır. 'Boş 
kalayım, ne olW"SUll ama şu acenteler ile 
çalışmayayım" diyecek yüz tane otel sayabiliıim. Hele 
Kapadokya'da. şu an hepsini sayabiliıirrt.ı belki 
Dedeman dışında hepsini sayabiliıim. .. Odernelerden 
boğulmuş, ka.saba. bakkala. manava para 
ödeyebilmek için banka kredisi kullanan, fakat 
seyahat acentalannda banka kredilerinden elli misli 
alacağı olan. .. 



ANATOLIA: Sizin isteksizliğinizin ardmda yatan 
nedenlerden biri olarak Kapadokya'daki doğal, tarihi ve 
kültürel değer ve kalltiarda oluşan bozulmayı da 
gösterebilir miyiz? 

Y A TA Ö A N : Evet. . .  Ben oraya yirmi senemi 
verdim. Ve Kapadokya'da şu an "ben sahibim" diye 
inanan bir insan olsun, hemen dönerim. Şu an sene 
başı ndan beri sekiz kere gittim, diyelim ki üçer günden 
yaklaşık olarak 1 990 senesinde üst üste sayarsak bir ay 
kaldım Kapadokya'da. Eskiden bir ay dışarda kalmazd ım. 
Kapadokya şu an sahipsiz ... Kendini bir şey zanneden ve 
herkesin herşeyi bildiği bir yer . . .  Adam zabıta çavuşudur, 
bir müddet sonra turizmcidir. Adam Şofördür, minibüs 
şoförüdür, bir bakmışsın karşınıza otel müdürü olarak 
çıkmıştır.bu kadar bir hercümerç olmaz. Kimin ne yaptığ ı ,  
ne  yapacağ ı belli olmas ı  lazım . . .  Biraz durulsun ben 
otelcilik yapar ım.  O kadar yaşlı deği l im, Yine de 
Kapadokya'ya dönerim yani... Zaten çıkmış değilim, orada 
Tıcaret Odasına kaydım var, Arkaşdaş Oteli işletiyorum, bir 
de Armağan discomuz var, onu da işletiyorum. Oradan 
kopmuş değilim. Orada evim, arazim, dükkanı m var ... 

ANATOLIA: Böylesine sevdiğiniz bir yöreden 
kopabi/8ceğinizi sanmıyorum ... 

Y A  T A  ö A N :  Kopmaya da n iyetim yok. 
Kopacağımı bekleyenler de hata ederler!.. 

A NA TO L I A :  Sayın Yatağan, sizin ote/ci/iğe 
baş/adığmız yıllardaki işletmeci/ik anlayışı i/8 günümüzdeki 
otel işletmeciliği anlayışı arasmda fark var mı? Var ise, bu 
değişim ne yönde ? 

YATAÖAN : Çok şey değişti tabi. . .  Bilgisayar 
olayı ,  korkunç bir olay, işletmeciye yardımcı  ... Işletmedlik 
iş yönünden kolaylaştı. Diğer yönden ise personel idaresi 
çok zorlaştı .  Neden? Eskiden Kapadokya'daki personelin 
%90'ı yöresel kişilerdi. Çünkü yöresel kişiler hakikatan 
turizme yatkın ve yetiştirilebilecek kişilerdi. Fakat şu an 
yatak sayısı yükselince, bir an da her taraftan personel 
geldi. Ve her taraftan gelen personel, ilk baştan pek iyileri 
gelmediğ inden,  hepsinin dört dört lük standard ı  
olmadığından sorunlar yarattı .  Sarkınt ı l ıklar, h ı rsızlıklar ... 
Çünkü bölgenin çocuğunun h ı rsızl ık yapması çok zor, 
sülalesi lekelenir çünkü bir h ı rsızl ıktan . . .  Bir yabancının 
başka yerde bir h ırsızlık yapması daha kolaydır, unutulur 
geçer g ider. Türlü işletme zorlukları oldu.  Ikincisi, 
eskiden, mesela kasaba telefon edersiniz, "bana şu 
kadar et getir" dersiniz, kasap da "peki abi" derdi. Şimdi, 
beş gün evvelden söylemezseniz, o eti bulamazsınız 
bölgede. Konya'dan getirmeniz lazım, ya da Ankara'dan, 
Istanbul'dan getirmeniz lazım . . .  · 

A N AT O LI A :  Yani bir anlamda rezervasyon 
yaptlfmanız lazım ... 

YATA ÖA N :  Aynenl . .  Süte de ... Tavuğa da . . .  
lnanmayacağı n ız kadar . . .  Çünkü yatakla beraber, yan 
üniteler genişlemedi ki... Ayn ı  tavuk, aynı yumurta, aynı 
et... Bugün Ürgüp'teki otel sayısına göre, kasap sayısı 
belki iki tane artmıştır. Sonra eskiden kasaba üç aylık 
senet verirdiniz, "alacağı m  var, alacağ ım ı  görüyorsun, 
oyunun içindesin ,  biliyorsun. . .  Sen de bilmem ne 
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acentasın ı  tanırsın. Sana ben senet vereyim, sonra onun 
parası geldiğinde etin paras ın ı  öderim" derdiniz. Ama 
şimdi imkanı yok, şu an peşir:ı para ile et, süt, kola, bira, 
ancak bir haftal ık çekle alabilirsiniz. Üçüncüsü, eskiden 
otel işletmesi sayısı  az olduğundan, s ıkış ık olduğun 
zaman, sen başka bir otelin müdürü ya da sahibiydin, 
benim senedim var ödenecek, diyelim ki bir-iki milyon lira 
eksik var. Açar sana telefonu, iki milyon borç alırd ı .  Ben 
sana borç verirdim. Şimdi o kadar banka girdi ki araya, 
hepsi "niye gidiyorsun ona, gel benden al" diyorlar. Yani 
olayı birbirimizden ay ırdı .  Herkes bireyci yaşamaya 
başladı .  Tekel yaşaması tek yaşama oldu. 

ANATOLIA: Kapadokya'da yatmm yapan turizm 
yatırımcısı profiline gelmek istiyorum. Sizin turizme 
başladığınız yıllarda turizmde yatmmcı profili ile 
günümüzdeki yatmmcı arasmda fark var mıdlf? Örneğin bu 
i<i dönemde yatmmcılann doğayı ve tarihi alanlan koruma, 
sermaye genişliği ya da darlığı gibi konularda farklılik var 
mı? Var ise nel8r? 

YA TAÖAN : Doğay ı  koruyuculuğun olmaması 
senelerden beri var. Eskisi de yenisi de aynı  . . .  Çünkü 
Türkiye'de ve dünya da, Türkiye diye suçlamıyal ım, parası 
olan adamın ilk düşündüğü şey, en güzel şeyin ortasına 
yapmak ... Yani, bugün senin de yatıracak bir 20-30 milyar 
paran olsa, hiçbir zaman "ben Görerne'den 30 km uzakta 
olay ım,  turistleri oraya sevk ederim" diye düşünmezsin. 
Onun yerine, Görerne yolu üzerinde, yamaçta bir otel 
kurayım da turistlerim balkondan Görerne'yi seyretsinler, 
herkes de "rahat görüyorum Görerne'yi oturduğum 
yerden" diye benim otele gelirler diye düşünürsün. Bu 
lojik değildir, hatalı düşüncedir ama, parası olan adam 
böyle düşünür. O artık onun 'prototip' düşüncesidir. 
Değiştiremezsin . . .  Eskiden de yeniden de hep 
böyleydi.  . .  Ama şu an değ işti Kapadokya art ık.  
Kapadokya'daki küçük sermaye kayboluyor. 

A N A T O L I A :  Kapadokya'ya gelen büyük 
sermayenin, Kapadokya turizmitıie etkisi olumlu mu ya da 
olumsuz mu olur ? 

YATA Ö A N :  Bir müddet sonra olumlu olacak. 
Onlarda birbirini yemeye başlayacak. Şimdi hep beraber 
yerleşme halindeler. Aralarında bir 'Centelmen Argement' 
var . . .  Ania bir müddet sonra,  menfaal çat ışması 
başlayacak aralarında. Bu menfaat çatışmaları başlayı nca 
faydalı olacaklar. "Bak senin tesisin doğayı bozuyor, onun 
yüzünden ben aç kalıyorum: diye birbirlerine karışacaklar, 
sürtüşme başlayacak. Ve on lar araları nda anlaşarak 
"kuvvetli beraberlik" kuracaklar. Bu kuvvetli beraberlik, 
benzetmak gibi  o l m as ı n ,  tür lü  beraberl iklere 
benzeyebilir. Ve onlar diyicekler ki ,  "sen bizim aramıza 
otel yapabilmek için, doğayı bozmayacaksın ,  ayrıca da şu 
kadar para yatı racaksın ve şu kadar sağlam olacak" diye 
bazı nitelikler arayacaklar. 

ANATOLIA: Bu da Kapadokya turizmi için olumlu 
olacak ... 

YATAÖAN: Evet. . .Oiumlu olacak çünkü mecbur 
kalacaklar. Mi lyarları yatıracaklar, sırf ellerindeki dört tane 
pari bacası için . . .  



ANATO LIA:  Çok hakflsmtz. Saym Yatağan, 
izniniz/e Türkiye 'deki mesleki turizm eğitimi konusuna 
gelmek istiyorum. Siz uzun ytllar turizm sektörünün 
içindesiniz. Sizce, bu alanda verilecek mesleki eğitim 
nastl yaptlmaltdtr. · 

YATAGAN: Turizm o kadar açık bir konu ki, ben 
turizmi güzel  sanat lara sokacak kadar bağnaz ıy ım 
turizmin . . .  Evet turizm güzel sanatlardır .  Turizm tahsil i 
insana tur izmci l ik vermez. Bir m ühendis o lmaya 
kalkt ığın ızda diyelim ki  inşaat mühendisi, o da pek tahsil 
olarak vermez size inşaat mühendisliği ama, diplaman ız 
var. Oturup hesap, kitap yapar, binan ın  statiğini yaparsın.  
Ama elin izdeki diplama ile turizm yapamazs ınız. Turizm, 
için izden gelmes i  gereken bir olayd ı r. Bir kere doğa 
vergisidir. Tahsil şart tabi. Hiç olmaz ise lisan .. . Yani iyi bir 
lisana vasıf olmayan bir adam 'ben turizm yapıyorum• diye 
karş ıma çıkmasın.  Bırakı n  diğer kültürü, umumi kültürü, 
rnektap kültürünü, ama hiç olmazsa bir lisanı, ana lisanına 
yakın bir şekilde konuşmadan karşıma gelmesin. Bu lisan 
da Fransızca, Ingi l izce, Almanca, hatta Almanca değil, 
yalnızca Ingilizce ve Fransızca. Almancayı sokmam, çünkü 
Almanların çoğu lngilizceyi konuşur ... Çok iyi bir Ingil izce, 
çok iyi bir Fransızca, bu iki lisandan birini, ikisini bilmeden 
"ben turizm yapıyorum• diyen adam boşuna yapıyor bu 
işi, satıhta yapıyor, gitsin kambiyo servisinde çalışsın çok 
daha faydalı olur Türkiye'ye . . .  

ANATOLIA:  Efendim günümüzde Türkiye 'de 
turizm eğitimi oldukça geniş bir yelpaze içinde yaptflyor. 
Üniversite öncesi kurs/ar, eğitim program/art, meslek 
lise/eri, üniversite/ere bağ/1 önlisans, lisans, yüksek lisans 
ve hatta doktora düzeylerinde turizm eğitimi yaptflyor. 
Yalntz üniversite/ere bağlt olarak 36 turizm programi var. 
Sanki bir turizm eğitimi kaosu yaşantyor. Söyler misiniz, 
nedir bu durum ? Nastl çözüme çözüme ulaştmlabilir? 
Bunlarm çoğunun verdiği eğitimin turizm/e pek ilgisi yok 
gibi görünüyor . . .  

YA TA G A N :  Iş in  kötü taraf ı da ne b il iyor 
musunuz? Yerden göğe kadar hakl ısın. Yeni yat ırımcı tipi 
diye sordun ya bana. Kapadokya deği l ,  Kapadokya'da az 
şu an da. Bi lhassa tatil yerlerinde, adam zamanında 
bi lmem ne işi yapıyormuş, sonradan otel yapmış.  
Soruyorsunuz ;  "k im iş letecek bu ote l i?  Yüz oda 
yapıyorsun, canavar gibi odalar . . .  "Iki türlü cevap alıyorsun 
bunlardan: Birisi diyor ki, "aman Saffet Bey üzüldüğün 
şeye bak, m üdüre benzer bir şey buluruz" . .  ." Bu bir 
cevap şekli. Ikincisi, "bizim oğ lan işletme fakültesine 
gidiyor, iş letmec i  oluyor . .  . "  diyor. " Kaç yaşı nda?" 
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diyorsun. 23 yaşında . . .  23 yaşında ve o çocuğun başına 
turizm personel in i  veriyorsun.  En  efendi otalde bi le 
korsan taytası gibidir hepsi! . .  Canavar g ibi çocuklar, jilet 
gibi her�ler, her an gözünün önünden sürmeyi çekecek 
kabiliyette adamların idaresin i  23 yaş ında bir çocuğa 
veriyorsun. Yazık o çocuğa ... 

ANATOLIA: Öyleyse bu okullar nastl bir eğitim 
yapma/1 ki, verimli o/abi/sin/er? .. 

Y AT AGAN : Bu eğitim defterde gayet düzgün.  
Yaz ları staj yapıyor. Her işte o lduğu gibi ,  defterde 
düzgün ... Turizm tahsi l in in programın ı  yapan , "üç staj 
yapılmalıd ır"demiş. Üç ayl ık staj, çamaşırhaneden başla 
şuraya kadar git demiş, mezun olduktan sonra genel 
müdür ol  dememiş ki sana ... Git bir front ofiste çal ış  
demiş. Ondan sonra front ofis müdürü ol demiş. Sonra 
terfi et, otuzuna geldiğin zaman al ım,  sat ım m üdürü ol, 
35-40'ında müdür yard ımcısı ol, 45'inde de otel müdürü 
ol  dem iş, seni mezun olduktan sonra otel müdürü 
yaparım dememiş ki. . .  Orta hal l i  bir  ailenin çocuğusunuz. 
makina mühendisisiniz, hemen kendinize imalathane mi 
kurdunuz? Yahutta herhangi bir makinayı üreten bir yerde 
fabrikan ın müdürü mü olursunuz? 

ANATOLIA: Elbette haytr . . .  
YATAGAN: Evet. Ama turizm, hala ve hala yatırım 

olarak yeni bir meslek olduğundan, oğlu müdür oluyor. 
Niçin makina yatır ımı yapan bir yatırımcı, fabrika kuran bir 
makinacı oğlunu makina mühendisi olsa bile, 23 yaşında 
neden onu genel müdür yapmıyor? Çünkü işi biliyor. Bir 
oğlunun onu yapamayacağ ın ı  zannediyor. Bir de başka 
türlü vardır: Adam bir bakarsın d işçidir, senelerdir dişçilik 
yapm ışt ı r. Bir g ü n  gel i r  "ben bi lmem nerede otel 
yapıyorum Saffet Bey· der. "Hay ı r l ı s ı  o lsun,  k im 
işletecek?" Kaç oda? El l i  oda . "Nereden bi l iyorsun bu 
işi? . ." "Saffet Bey, şu . . . .  ."  der. "Peki neden beyin cerrah ı  
filan yapmayı düşünmüyorsun?" "Ben ne aniarım ondan• 
"Bundan ne anlars ın ! . ." Ha bir dişçin in beyin cerrahl ığı  
yapması, ha bir otelcilik yapması arasında fark yoktur. Ama 
bugün kanun buna müsait değildir. Herkes kendini otel 
müdürü ilan eder. Otel müdürü olmak için h içbir kanun  
hiçbir terfi, hiçbir tahsil yoktur. Oradaki şu  an  k i  en büyük 
boşluk, 1 973 senesinde teklif ed i lmişt ir  meclise ve 
bakanl ığa Turizmde Otelciler Kanunu Otelciler Birl iği 
Kanunu . . .  acertaların iyi ,  kötü bir kanunları vardır. Kimdir 
acenta, kimdir acenta müdürü,  kimdir enformasyon 
memuru,  ne iş yapar, ne al ır, ne satar bu bir kanuna 
bağlanmıştır. Otelcilikte böyle şey yok. Istersen yarın ben 
genel m üdür, sen genel müdür yard ımcı ilan edelim 

Adam bir bakarsın dişçidir, senelerdir dişçilik 
yapmıştır. Bir gün gelir ''ben bilmem nerede otel 
yapıyorum Saffet Bey" der. ''Hayırlısı olsun, kim 
işletecek?" Kaç oda? Elli oda . ''Nereden biliyorsun bu 
• "? " 'Sa•"' t Bey " d  rıo ki d bey" ışı . .. we , şu..... er. ce ne en ın 
cerrahıji.lan yapmayı düşünmüyorsun?" 'Ben ne 
anlanm ondan" 'buradan ne anlarsın! .. "Ha bir 
dişçinin beyin cerrahlığı yapması, ha bir otelcilik 
yapması arasındafark yoktur. 



kendimizi.. . 
ANATOLIA: Kimse birşey sormaz .. .  
YATAÖAN: Hayır  . . .  Kimsin? Nesin? Yapabilir 

misin, yapamaz mısın? lrfı mısın, hırsız mısın? Soran yok ... 
A N ATO L I A :  Turizm Bakanll�1 'nm böyle bir 

çalişmasi var: Otelcilik alanmda ça/1şan personele 
standardizasyon getirme çalişmasi . . .  

YATA Ö A N : Benim bildiğim kadarı i le 1 973 
senesinden beri var. 

ANATOLIA: /LO ile işbirliği içinde yürütülüyor bu 
çaf1şma. Otelcilik alanmda çalişan personele 
standardizasyon getirecek bir çal1şma bu ...  

Y AT AÖAN : Yapamazlar ki, nas ı l  yapacaklar? 
Kanun olmadan nasıl yaparlar? Kanun çıkacak önce, 
seyahat acentaları kanunu g ibi . Ondan sonra, 
yönetmelikler i le standardize edilecek. Diyecek ki, otel 
müdürü on sene bilfiil mesaili olcak, bir lisanı bakanl ıktan 
imtihanla bi ldiğini  ispatlayacak, yüz kızartıcı bir suçu 
olmayacak, yani bir takım şeyler isteyecek ... 

ANATOLIA: Önce kanun diyorsunuz ...  
YA T AÖAN : Önce kanun ... Otel nedir önce .. . 

Seyahat acentasının bir tan ımı vardır. Otel nedir? Tan ımı 
yoktur ki... 

ANATOLIA: Anladl�lm kadan ile konuşmamzm 
bir bölümde, turizm merkezlerindeki otellerde çalişacak 
personelin, elden geldiğince yöresel olmasi taraftansm1z. 
Bundan amaç nedir? 

Y A TA Ö A N  : E lden geldiğince tabi . . .  Şu an 
Kuşadası'nda yöresel personel bulmak imkansızd ı r. 
Kapadokya'da da öyle . . .  Şu an Kapadokya'da yöresel 
personel bulma zorunlu hale gelmiştir. 

ANATOLIA:  Bildi�im kadan ile özellikle tatil 
yörelerinde çaf1şan personelin çaf1şma ve barmma 
koşullan oldukça olumsuz durumdadlf. Yöresel personel 
kullamm1 yayglfaş1rsa bu durum büyük oranda ortadan 
kalkar kanlSindayim. 

YATAÖAN :  Tabi. . .  Ama insanın gırtlağına basıp, 
turizmde çalışacaksın diyemezsin ki... Şu an turizm yapan 
ve bırakan pek çok adam tanıyorum, kamyon şoförlüğü 
yapan, postane mem uru olarak çal ışan. . .  En iyi 
personel lerim ya Ziraat Bankası'na kapıcı oldu ya 
mekteplere h aderne old u devlet işi d iye ... Yani 
Anadola'da turizme pek öyle itimat edilmez. Çocuklar da 
haklıdırlar, işimi kötülemiyorum, ne başka birini ama, pek 
hayat garantisi yoktur turizmde ... Her an çıkarılma korkusu 
yaşayan bir y�ın adam var. 

ANATOLIA: O zaman işten Çikanlma korkusunu 
ortadan kaldirmak gerekmiyor mu? 

Y A TA Ö A N : Nas ı l  kald ı racaks ı n  · sezon luk 
olayda?.. Eliniz mahkum. Diyelim çekirdek kadroyu tutup, 
gerisini çıkaracaksın. Ben yapmad ım bunu, 21 senedir 
yapmadım. Askere gidenler filan boşalttılar kadroyu. Pek 
çok dostum bunu yapıyorlar, ama kınamıyorum. Çünkü 
Kasım'dan itibaren perde kapanır bir Nisan, onbeş Nisan'a 
kadar . . .  Yedi ay, altı ay korkunç bir olaydır bu. Şu benim 
işiettiğim otel de kışın personelini çıkarıyor. 

ANA TOLIA: Doğrusunu yapiyorlar diyorsunuz . . .  

ANATOLlA 

YATA Ö A N :  Tabi. . .  Yan i  el indeki iyi personel 
ileride başka bir yerde çekirdek kadrolu olma imkan ı 
bulduğu an da oraya gidiyor. 

ANATOLIA: Saym Yata�an, Türkiye turizminin 
günümüzdeki en büyük sorunu sizce nedir? 

YATAÖAN: Halı!.. 
ANATOLIA : Hall ... Doğa ve tarihsel alanlarm 

tahribati değil ...  
YATAÖAN: Grup turizmi. . .  
ANATOLIA: Grup turizmi . . .  
YATAÖAN: Halı  . . .  Nefret ediyorlar . . .  
ANATOLIA: Yabancilar nefret ediyorlar .. . 
YATAÖAN: Evet, zorlanıyorlar. Inan ır  m ıs ın ız? 

Yedi günlük bir turda imkan olduğu an da altı sefer halı 
dükkan ına sokuyorlar turistleri. 

ANATOLIA: Acentalann hali sat1şmdan gelirleri 
vwm1? 

YATAÖAN: Olmaz olur mu? . .  
ANATOLIA: Başlica gelir kaynaği "hali" m1? 
Y A  TA ö A N :  Yok, tür lü karları var, senin 

bilmediğin. Bilet satar kazan ır, adam gezdirir kazanır . . .  
Pek birşey yok gibi gözüküyor ama, gelirin in hepsi 
"hal ı'dan" diye suçlamayal ım .  Bugün doğru dürüst 
kazanan bu işi yapan vardır. Fakat "halı" gün ve gün gaye 
oldu. Yani halı , kilim, deri gibi olaylar gaye oldu. Ve bu 
gaye maalesef tur operatörlerine de s ıçratı ldı .  Tur 
organizatörü de bu yola kayd ı .  Herkesi sardı ,  bir hastalık 
gibi. . .  Mesela eskiden bir seyahat acentası rehberle 
anlaşma yaparken,  "evlad ım şu Kapadokya'y ı bana 
anlatıver" derlerdi. "Şu vadiyi biliyor musun" diye soruları 
içeren imtihan geçirirdi. Şimdiki rehber ise referanslar 
getiriyor;" geçen sene bi lmem kaç milyon liral ık halı 
satt ı rd ım,  evvelki sene bilmem kaç m ilyonluk halı 
satt ırd ım" diyerek, yoksa Kapadokya'yı bilmesi, Efes'i 
bilmesi önemli değil... 

ANATOLIA: Bir de ...  
YATAÖAN: Belki birisi cevap yazarken, "Saffet 

Yatağan da halı satardı" diyecek ... 
ANATOLIA: SattinlZ m1 hali siz de? 
YATAÖAN: Tabi. .. Otelimda kendime ait hal ı ları 

satard ı m. Dükkanda da sattı m. Bu potansiyeli başkasına 
verdim. Neden verdim? Artık halı satmak bana şeref 
kazandırmıyordu, sadece para kazandırmaya başlamıştı. 
Bir zamanlar, "halıyı aldım, çok teşekkür ederim, dostlarım 
da çok sevdiler halıyı" diye mektuplar alırken, fiyatlar 
yükseldikçe, komisyonlar arttıkça, "h ırsızlıktan utanmıyor 
musunuz? Diye mektuplar almaya başlad ığırndan dolayı, 
.halıcılığı bıraktım. Bugün pek çok halıcıdan fazla halı bilgim 
vardır. 

ANATOLIA : Efendim, turizmin 2000 '/i y1llarm 
sektörü olaca�1 söyleniyor, yerli ve yabanci kaynak/arda. 
Bunun olabilirlik derecesi nedir? 

YATAÖAN: Şöyle diyeyim; her halükarda ortadan 
kalkmayacak sektördür. Yani bir yirmi yı l  kaybolabilir. Ama 
yirmi yıl sonra, yine meydana çıkacaktır. 

ANATOLIA : Boş zamaniann ve gelir düzeyinin 
2000 '/i y11farda artacaği gibi varsayimfar bu savlarm 



dayanak noktasi . . .  Bunlar sonucu daha çok insan turizm e 
Çikacak gelecek y11/arda .. 

YATAGAN:  Acaba? . .  Her zaman turizmde bir 
"acaba" vard ır. Şu an petrol musluQunu kapattık, lrak'a 
karşı ambargo uygu luyoruz. Yarın öbürgün iki silah 
patlasa, s ın ırlar kapansa ne olur? Türkiye savaşa girdi. .. 
Gene ekmek satı lacak, gene elbise satılacak ama turizm 
biraz zor olacak. Ama diyelim ki on sene sonra turizm yine 
ortaya çıkacak. Yani tamamen yok olmayacak. 2000'Ii yı lları 
bir yana, bir saat sonrasın ı  garanti edemem, televizyona 
bakayım ondan sonra ... 

ANATOLIA: Konjonktüre bağli ... 
YATAGAN : Korkunç!.. Herşeyden nem alan bir 

olay. Sokakta adam öldürülür, elbise satılır, turizme sekte 
vurur ama . . .  Bir turiste sark ıntı l ık yapılır, iki tane gazete 
yazar, turizme gene sekte vurur. Benzinin kalmaz 
Türkiye'de, gene turizm baltalanır. Havayolları greve girer, 
gene turizm baltalan ır. 

ANATO L I A :  Son duruma gelmek istiyorum: 
Olkemizde yerli turizmin canlandmlmas1 için sizce neler 
yap�lmafld1r? 

YATAGAN: Artık Türkiye'de yerli turizm olmaz ... 

ANATOLlA 

Niye? Söyleyeyim, şu an Türkiye'de dört milyon ikinci 
konut var mıydı? 

ANATOLIA: Var . . .  
YATAGAN: Dört milyon ikinci konut, dört yatakla 

çarparsak ... 
ANATOLIA: Onalti milyon ... 
YATAGAN: On altı milyon yatak var. Bu yatakların 

en azından %25'i, yani dört milyonu iç turizme dönüktür. 
Yani, diyelim ki Kuşadası Davutlar Köyü'ndeki sitede 24 
rıo'lu ev onbeş günlüQüne bir milyon liraya kiraya veriliyor. 
Istersen dört kişi kal, istersen sekiz kişi kal. . .  Bu fiyatlarla 
bir otel yatak veremez. Zaten oraya giden kimseler de 
yatak fiyatını ödeyemez. Yani otelden uzaklaştırdı .  

A NATOLIA:  Bundan sonra yerli turizm olmaz 
diyorsunuz .. .  

YATAGAN: Mevcut otelleri doyurmaz. Yani şu an 
dört y ı ld ızl ı  bir oteli iç turizmle yaşatabileceQinize 
inan ıyorsanız, o müşteri Türkiye'de yok ... 

ANATO LIA:  Saym Yatağan, zamanmiZ/n bir 
bölümünü bu söyleşiye ay1rd1ğm1z için çok teşekkür 
ederim. 

YATAGAN: Ben teşekkür ederim . . .  


